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Z říjnového staršovstva: 
 

nejprve jsme mluvili s přítomnými zaměstnankyněmi sboru 

Martinou Dvořákovou a Emou Oravcovou (o parku, kostele, vývoji 

hospodaření sboru a dalším) 

- vděčně jsme se ohlédli za zářím a podařeným - zahradní 

slavností, návštěvou z Německa, křtem.  

- S ohledem na konvent jsme zvolili zástupce seniorátní 

Jeronymovy jednoty (I.Fiala, V.Peňáz a náhradníky O.Rusňák a 

V.Zikmund) 

- Souhlasili s uspořádáním adventního koncertu.  

- Jednali o záměrech údržby a oprav v roce 24 - v průběhu října 

je třeba hospodářské komisi předat stavební a další záměry i s 

odhadem nákladů a komise poté s hospodáři předpřipraví rozpočet.  

- stanoven termín brigády v parku v pátek 17. listopadu a příštích 

schůzí - 1.11. a výjezdního staršovstva 1.-2. prosince 

Po projednání celkem 18 bodů a zpěvu písně jsme se okolo čtvrt 

na devět postupně rozešli. 

 

 

Listopadové staršovstvo 
 

Na své listopadové schůzi starší sboru v rámci 12 bodů 

projednali (krom dalšího) toto: 

Vydařenou návštěvu konventu farářek a farářů z Reutlingen a 

poděkovalo za pomoc s přípravou a průběhem. Staršovstvo ustaví 

komisi, která by zahraniční kontakty nadále opečovávala.  

Při rozhovoru o misijních aktivitách bylo diskutováno o návrzích 

kroužku věnujícímu se misijním projektům (konverzační setkání, 

faráři k zastižení, meditační poutě), nápadu Daniela Ženatého na dopis 

těm, kteří do kostela chodili a přestali; a o možnosti oslovovat ty, kdo 

sledují online naše bohoslužby (bývá jich mezi 100-200). A další 

společné aktivity.  

Projednali předběžný plán investic na příští rok.  

Br. Petr Hladík informoval o zdárném průběhu stavby domova 

Diakonie Pomněnka (provázených ovšem mnohými modlitbami nejen 
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ve chvílích nejistot), ale také o tom, že po Vánocích budou vypsána 

výběrová řízení na zaměstnance domova. Přítomní mu vyjádřili naši 

vděčnost za toho veliké dílo.  

Nedlouho po osmé hodině, po zpěvu písně byla schůze 

ukončena. 

 

 
Adventní koncerty pro Pomněnku 

 

Jeden víkend, dva koncerty, dva pěvecké sbory, čtyři mistři 

klarinetu, originální videoprojekce. Takové budou letošní adventní 

koncerty, které pořádá novoměstský evangelický sbor. Těšit se 

můžete na uchu lahodící hudbu v podání amatérských souborů i 

profesionálních hudebníků.  

První koncert se uskuteční v pátek 8. prosince od 18:00 

v evangelickém kostele. Představí se na něm dětský pěvecký sbor 

Jitříčko. Repertoár zahrnuje jednohlasé a vícehlasé písně od období 

gotiky a renesance až po tvorbu současných autorů. Jitříčko 

koncertuje po celé republice, ale také v zahraničí. Mezi největší 

úspěchy patří vítězství na mezinárodní soutěži Svátky písní Olomouc 

(2003) a získání zlatého pásma v kategorii dětských sborů na 

Mezinárodním festivalu a soutěži pěveckých sborů Bohuslava 

Martinů v Pardubicích (2009).  

V neděli 10. prosince se pak od 18:00 hodin v Kulturním době 

můžete těšit na netradiční spojení špičkových hráčů na klarinety, které 

obohatí vystoupení novoměstského smíšeného pěveckého sboru 

Mimochodem. Atmosféru koncertu pak doplní originální video 

projekce. Představte si hudební dílnu nebo laboratoř, do níž vám 

dodají trochu klarinetového umění, klasické hudební vzdělání, trochu 

ethna, jazzu a dejme tomu i minimalismu. Vy dodáte chuť 

improvizovat, nakoupíte nejmodernější elektroniku a technologie, 

pozvete zajímavé hosty a začnete zkoumat, tvořit, a hlavně 

komunikovat s posluchači.  Z prostředí, jež vytvoříte, pak vzejde 

svébytný žánr, jenž může mít leccos společného se zavedeným 

termínem crossover, ale ještě svobodněji se dá vyjádřit jako „hudba 

bez hranic“.  Takové jsou koncerty Clarinet Factory. Čtveřice 
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muzikantů společně vystupuje po celém světě, a působí ve špičkových 

tuzemských hudebních tělesech, třeba v Pražské filharmonii nebo 

Státní opeře.  Na nedělním koncertu se představní také smíšený 

pěvecký sbor z Nového Města na Moravě. Sbor s názvem 

Mimochodem vede student brněnské konzervatoře Marek Peňáz.  

 

 

Kavárnička 
 

Chtěla bych vám představit jednu z činností, kterou náš sbor pro 

své členy připravuje. Jedná se o kavárničku. 

Scházíme se jednou měsíčně, většinou třetí úterý v měsíci 

v 9.30. Schází se nás něco mezi 8 až 20, jsme otevřeni všem 

generacím a rádi přivítáme nové tváře ať již jednorázově, nebo 

pravidelně.  

Kavárnička slouží k setkávání, sdílení, vzpomínání, které si 

zpříjemňujeme kávou, čajem a drobným občerstvením. Kavárničku 

začínáme vždy krátkou pobožností, kterou si pro nás připravuje bratr 

farář. Po té dostane slovo náš host. Snažíme se vybírat zajímavá 

témata a zajímavé hosty. Ale obohacují nás také naši bratři nebo sestry 

ze sboru.  

Pro představu uvádím některá témata, která jsme již absolvovali 

např. 

 Dnešní život obyčejných lidí na Ukrajině; historie Nového 

Města v obrazech; Mexiko; Pacifik a ostrovy Tichomoří; Banát; 

Izrael; Skotsko; Barma; myšlenka, vznik a cesta Hospicového hnutí; 

o stavbě Pomněnky; o svém tatínkovi legionáři, vyprávěla s. 

Petrovičová; vzpomínky na dny sametové revoluce; Výzkum lidové 

stravy; Petr Hladík vyprávěl o svých pěších poutích do Vídně a na 

horu Říp;  atd. 

V listopadu 21.11. nás čeká zajímavý program o Izraeli – 

Archeologická výprava Tel Azekah 2023, podělit se o své zážitky 

přijde Milan Kocanda.  

A v prosinci si opět na adventní kavárničce zazpíváme vánoční 

písně, popovídáme a kdo bude chtít tak mu pomůžeme s výrobou 

svícnu nebo adventního věnce. 
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Po novém roce budeme opět domlouvat zajímavé hosty, za 

inspiraci a nasměrování jsme vždy rádi.  

Přijďte mezi nás a vezměte s sebou i své známé, každého mezi 

námi rádi uvítáme. 

Těšíme se na Vás 

Martina Dvořáková 

 

 

Informace ze sboru 
 
1.11. 18.00 - Staršovstvo 

3.11. 18.00 - Schůzka učitelů NŠ 

11.11. 18.00 - Mládež 

12.-14.11. NM – Seminář pastoračních pracovníků a pracovnic 

14.11. 19.30 - Kruh 

17.11. 9.00 – BRIGÁDA NA ÚKLID PARKU 

18.11.-.19.11. Přespání dětí v Křídlech 

21.11. 9.30 – NM – KAVÁRNIČKA -  Izrael – archeologická 

expedice Tel Azekah 2023 – Milan Kocanda 

28.11. 17.00 – podpalubí ZUŠ – Lživé režimy II – vzpomínková 

akce na oběti sestřelení letadla s nizozemskými turisty 

30.11. 18.00 – NM – Přednáška prof. Tomáše Petráčka – 

Křesťanství, hodnoty, tradice v proměnách času 

1.12. 10.00 - DPS NM - předadventní setkání 

1.12. 18.00 - Schůzka učitelů NŠ 

2.12. 17.30 – náměstí NM – rozsvícení adventu 

3.12. ADVENTNÍ JARMARK  

6.12. 18.00 - Staršovstvo 
 
 

Seminář pastoračních pracovníků a 
pracovnic 
 

V termínu 12.-14.11. budeme v Novém Městě hostit seminář 

pastoračních pracovníků a pracovnic z celé naší církve. Prosíme, kdo 

byste mohli přispět nějakým pečivem, pomazánkou, salátem či 

ovocem k občerstvení, prosíme, ozvěte se sestře Martině Dvořákové 

na tel. 723055349, ať víme, s čím můžeme počítat. 

Moc děkujeme 
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Brigáda na úklid parku 
 

Již tradičně se sejdeme 17. listopadu v 9.00 hodin na brigádu na 

úklid parku kolem kostela. Přijďte pomoct a užít si setkání při 

společné práci. Vezměte s sebou hrábě a dobrou náladu. Čím víc nás 

bude, tím dříve budeme mít práci hotovou.  

 

 

Ohlasy německých návštěv  
 

V říjnu jsme v našem sboru přivítali hned dvě návštěvy 

z Německa – ve středu 4. října představitele GAW (tedy Gustav 

Adolfského spolku „diasporní práce evangelické církve v Německu“, 

neboli organizace, která dlouhodobě sbírá a rozděluje peníze na 

podporu projektů – nejen stavebních – v Německu i ve světě, i náš 

novoměstský kostel byl postaven za jejich pomoci). Nás přijeli 

navštívil při své cestě po Rakousku a Česku prezident GAW Dr. 

Martin Dutzmann a generální sekretář Enno Haaks. K nám dorazili 

kvůli domovu Pomněnka, ve kterém by měla vyrůst také kaple, a 

právě její vybavení by svou sbírkou GAW podpořilo. Proto jsme si 

pod vedením Petra Hladíka prohlédli Pomněnku, která se čím dál víc 

vylupuje do krásy. Po společném obědě a kávě jeli oba hosté dál (do 

Čáslavi a Prahy). Spolupráci sboru a jeho nasazení pro Pomněnku Eva 

Balcarová (pracovnice ústředí církve zabývající se právě granty a 

kontakty s cizinou, která byla návštěvě přítomná taky s Petrem 

Mokrejšem, církevním fundraiserem a paní ředitelkou Michaelou 

Grmelovou) líčila skoro idylicky, osobně jsem se přitom lehce vnitřně 

červenal, protože jsem si vědom toho, že všechno ideální není, ale i 

tak spolupráce funguje a bude i dál pokračovat – nejen proto, že sbírka 

GAW na kapli bude v průběhu podzimu vypsána. 

Druhá návštěva byla početnější. V sobotu 14. října náš sbor 

navštívil „konvent farářek a farářů“ církevní oblasti Reutlingen (do 

něhož spadá také naše partnerské Betzingen). Takové výjezdy konají 

pravidelně, tentokrát zamířili do České republiky, nejdříve do Prahy, 

kde strávili dva dny a v sobotu se přesunovali se dvěma zastávkami – 

v Kutné Hoře a Sázavě – k nám. Pozvali členy našeho sboru ke 
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společné večeři, pozvání nás přijalo (tuším že) deset a po seznámení 

a jídle někteří z nás dál diskutovali nad aktuálními otázkami 

probíranými v té které církvi, část šla na procházku po okolí. V neděli 

byli naši hosté s námi na bohoslužbách, při kterých zazpívali dvě 

písně a děkan Keinath pozdravil přítomné v rámci ohlášek. Po 

bohoslužbách se hosté dobře poměli při pohoštění. Před odjezdem se 

stihli ještě podívat také k Pomněnce. A dřív, než se vydali na dlouhou 

cestu domů, padla také nabídka, aby mladí lidé od nás případně mohli 

zase po letech vyrazit do Německa, kde by strávili čas na stipendiu a 

pracovali ve sboru nedaleko Reutlingen. Zájemci nechť se ozvou na 

faru. Z Betzingen pak po pár dnech přišla zpráva o tom, že hosté byli 

spokojení a o svých zážitcích doma vděčně vyprávějí. Vděční jsme i 

my – také za pomoc s pohoštěním a přípravou – zvláště Lence 

Liškové.   

 

Ondřej Ruml 

 

 

 

Ještě k výročí ordinace farářek v naší církvi 
 

V sobotu 21. října si naše církev v Poděbradech připomněla 70. 

výročí ordinace žen za farářky. Na místě samém, kde v prosinci roku 

1953 byly ordinovány první čtyři farářky naší církve. Slavnosti jsem 

se neúčastnil, z našeho sboru se zúčastnilo asi pět výletníku, zeptejte 

se jich. Cesta k ordinaci žen nebyla krátká ani snadná, přetiskujeme 

k ní článek Adama Csukáse, právníka naší církve, který se věnuje i 

širšímu kontextu celého dění.  

Ondřej Ruml 
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Od předsudků k tabulkám - Vývoj právního postavení žen v 

evangelické církvi - Adam Csukás 

 

Ženy na počátku 20. století 

Právní postavení žen v české společnosti přelomu 19. a 20. 

století bylo z dnešního pohledu dosti žalostné. Nezletilé dívky podle 

občanského zákoníku podléhaly otcovské moci, provdané ženy byly 

ze zákona ve všech věcech zastupovány svými manželi. Rovněž 

obchody mohla vdaná žena provozovat pouze s povolením svého 

manžela. Ženy byly po dlouhou dobu také vyloučeny ze studia na 

vysokých školách, a neměly tudíž přístup k výkonu mnoha profesí. 

Až na nepatrné výjimky nemohly volit, o kandidatuře nemluvě.  

Hlasovací právo žen 

Nejinak tomu bylo v prostředí evangelické církve. Tehdejší 

církevní zřízení ženám nepřiznávalo právo volit ani být volen, což 

vylučovalo jejich členství ve staršovstvu, seniorátních a 

superintendenčních výborech, konventech či synodu. Nicméně hlasy 

volající po zapojení žen do politického života sílily a svou odezvu 

nalezly i v evangelické církvi. 

Konvent Východní superintendence a. v. v Čechách v r. 1905 

jednohlasně podporuje návrh na přiznání aktivního volebního práva 

samostatně se živícím ženám, v r. 1907 konvent České 

superintendence h. v. na synod postupuje návrh, jenž doporučuje 

přiznat aktivní hlasovací právo ženám svobodným neb ovdovělým, 

příp. manželkám jinověrců, pokud jsou jejich děti vesměs 

evangelické. Vůbec první návrh na přiznání pasivního volebního 

práva ženám, které jsou zavázány k placení církevních příspěvků, 

přichází v r. 1910 z konventu Východního seniorátu h. v. na Moravě. 

„Možná, že by přiznání hlasovného práva ženám velmi bylo 

prospěšno pro vývin mnohých sborů,“ píše vrchní církevní rada ve své 

zprávě  synodu v r. 1913. Vyjádřila však také obavu, že by toto 

opatření mohlo mít neblahé následky pro vnitrocírkevní vývoj. Synod 

h. v. se však navzdory tomuto varování jednohlasně zásadně vyslovil 

pro přiznání volebního práva ženám, avšak vyžádal si dobrá zdání 

staršovstev. Jenomže první světová válka toto řízení zhatila. 
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První presbyterky 

„Ženská otázka“ se v církvi opět do popředí dostává v létě 1917, 

kdy představitelé českých evangelíků zahajují přípravy na založení 

Českobratrské církve evangelické. V časopise Česká reformace v 

červenci 1917 vychází článek Pavly Moudré, která volá po úplné 

rovnoprávnosti mužů a žen v církvi, včetně přístupu ke kazatelskému 

úřadu, v lednu 1918 v časopisu Kalich pak přiznání aktivního i 

pasivního volebního práva ženám požaduje Josef L. Hromádka. 

František Žilka se na generálním sněmu v prosinci 1918 obrací 

přímo k ženám: „Je vlastně divné a nepřirozené, že dosud žena neměla 

plného a rovného podílu v církevní práci a v církevních právech.“ Po 

vyhlášení církevního zřízení v r. 1922 jsou v únoru až dubnu téhož 

roku poprvé do staršovstev voleny i ženy-presbyterky. 

 

První neordinované kazatelky 

Synod v r. 1923 přijímá zprávu o tom, že na Husově 

bohoslovecké fakultě studuje vedle mnoha studentů i jedna studentka. 

Velkoryse „nenamítá ničeho proti tomu, aby studentky, které řádně 

absolvovaly maturitu střední školy a fakultní studium theologické, 

byly připuštěny za řádné katechetky na obecných a středních školách 

a vůbec k náboženské a sociální práci sborové.“ Příští synod v r. 1925, 

na němž poprvé zasedly i tři ženy-synodálky, „doporučuje, aby 

kandidátce bohosloví Růženě Novákové [později Opočenské] udělena 

byla licentia concionandi,“ totiž svolení ke kázání. Synodní rada toto 

oprávnění později udělila i dalším teoložkám. 

 

Meziválečná diskuse o ordinaci žen 

V r. 1932 obdržel synod petici absolventek bohosloví Miloslavy 

Novotné, Antonie Páleníkové a Julie Matouškové, podpořenou 

podpisy několika profesorů fakulty, v níž žádají připuštění k 

duchovenské práci. Podepsané se domnívají, že svou dosavadní prací 

ve sborech prokázaly schopnosti k duchovenské práci ve stejné míře 

jako jejich kolegové. „A právě proto žádají, aby církev rozhodla o 

jejich právu volitelnosti za vikářky a farářky, a tím i o jejich ordinaci.“ 

K posouzení otázky ordinace žen povolal synod zvláštní komisi 

(složenou výhradně z mužů). Komise zkoumala stav otázky ve světě 

i hlediska teologická, a nakonec dospěla k závěru, že „k rozpakům, do 
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jaké míry může žena konati ve sboru práci duchovenskou, vedou spíše 

zřetele praktické nežli důvody zásadní“. 

V Českém bratru v r. 1933 vyšlo v rámci ankety o ordinaci žen 

několik článků. „Na věci nemůžeme ničeho měniti, tak jako 

nemůžeme proměniti úlohu slunce za úlohu měsíce,“ píše ve svém 

příspěvku synodní kurátor Ferdinand Kavka. „Kdyby se pak chtěl 

někdy měsíc odtrhnouti a jíti svou vlastní cestou bez slunce, tedy by 

v bludné své dráze na chvíli snad zazářil jako slunce, ale pak, kdesi v 

neznámu, nadobro roztříštěn, zahynul.“ Vzdělání ženy jest odražené 

světlo vzdělání mužova. Vůdcem zůstává muž, i když se ženou se sdílí 

ve vědě, umění a věcech duchovních. Duch Boží v Kristu, duch 

Kristův v Jeho učenících, duch učedníků v ženě, a tak žena v muži, 

muž v Kristu a muž i žena s Kristem v Bohu. To jest řád Boží. 

Nemysleme, že ženě připadá tu úkol malý. Schopnosti a vzdělání, 

kterých žena skrze práci mužovu nabývá, jsou skryté reservy, které 

svým časem dobře se uplatní.“ 

„Jsem přesvědčena,“ odpovídá lékařka Anna Schustlerová 

(později Kavinová), „že Boží duch se nedá omezovati ani starými ani 

novými řády. Bůh je živý a mocný, není otrokem ani svých plánů ani 

řádů, ať jsou mu přisuzovány právem či neprávem, a je smutným 

vysvědčením pro muže a ty, kteří rozhodují, že Duch Boží musí mocí 

lámati řády, aby mohl působiti, místo, aby tyto řády byly neustále 

Boží vůli, skrze Ducha projevované, přizpůsobovány.“ 

Synod v r. 1935 nakonec ordinaci ženám odepřel a usnesl, že 

„bohoslovecky vzdělaná a zkouškami aprobovaná žena může býti 

povolána k službě pro určitá odvětví práce církevní“, nikoliv však k 

práci duchovenské. 

 

První ordinované vikářky a farářky 

Další významnou změnou česká společnost prošla během druhé 

světové války a v letech následujících. Ústava z r. 1948 zavedla 

pracovní povinnost (i ženám), zákon o právu rodinném z r. 1949 v 

soukromoprávní rovině zakotvil rovnoprávnost mužů a žen. Snad i 

proto synod v r. 1950 nastoupil cestu revize svého usnesení z r. 1935 

a uložil poradnímu odboru teologickému, „aby prozkoumal otázku 

ordinace presbyterů a žen a předložil příštímu synodu zprávu o 
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výsledku své práce“, přičemž elaborát měl být zaslán k vyjádření 

všem staršovstvům. 

 

Dokument „Služba žen v církvi“  vychází koncem roku 1950 v 

Křesťanské revui, jeho hlavním autorem je Josef Bohumil Souček. V 

závěru tohoto dobrozdání se uvádí: „Důsledkem řečeného je, že 

církev nemá biblicky a věroučně závažného důvodu, aby ženám 

odpírala ,ordinaci‘, tj. pověření službou svátostí, jestliže jim nechce 

odníti službu slova. K tomuto odnětí služby slova ženám není pak ve 

smyslu shora předloženého exegetického a biblicko-theologického 

výkladu příslušných výroků Nového zákona žádných důvodů.“ 

Vyjádření staršovstev se nám dochovala v celistvosti. Z 247 

dotázaných sborů odpovědělo 154 kladně, z nichž 35 souhlasilo 

podmíněně, proti bylo 54 odpovědí, 16 nejasných a 23 sborů 

neodpovědělo vůbec. Nadpoloviční většina sborů se vyslovila pro 

ordinaci žen. A tak synod v r. 1953 po dlouhé a důkladné rozpravě 

přijal toto prosté usnesení: „Synod se usnáší přiznati ordinaci ženám.“ 

(79 synodálů bylo pro, 1 proti, 1 se zdržel.)  

V knize Právní řád ČCE v historických souvislostech (vydané 

roku 2022) potom Adam Csukás cituje z reakcí, které přišly 

z jednotlivých sborů naší církve, aby na nich demonstroval dobový 

stav mysli českobratrského evangelictví. Sbor v Praze-Strašnicích 

kupř. napsal: „Nevidíme žádných rozumových důvodů, proč by žena 

s bohosloveckým vzděláním nemohla kázat, vyučovat náboženství, 

konat biblické hodiny a vůbec pracovat v církvi. Ale bráníme se tomu, 

aby samostatně vedla sbor, aby byla farářkou na samostatném sboru. 

Cítíme, že by nemohla mít ten respekt, jaký osoba duchovního pastýře 

vyžaduje. Obáváme se, že by žena-farářky byla katolickému okolí i 

mdlým v církvi k pohoršení – a běda tomu, skrze něhož pohoršeni 

přichází.“ V podobném duchu se nesl dopis ze Strměch: „Všichni 

členové staršovstva – až na jednoho – jsou proti ordinaci žen v naší 

církvi vůbec. Důvod toho jest, že důstojnost a vážnost duchovenského 

úřadu vyžaduje, aby jej vykonávali spíše muži nežli ženy, které bývají 

svou přirozenou povahou obyčejně slabší a nemohly by tedy 

zjednávati dostatečnou vážnost svému odpovědnému úřadu. Jeden 

člen staršovstva (farář) však zastupoval mínění, že je třeba 

poskytnouti ženám, které projeví dosti stálosti, možnost, aby ukázaly, 
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že a zda skutečně mohou zastávati úřad duchovního…“ Negativní 

stanovisko přišlo i ze sboru v Heršpicích s dalším argumentem: 

„Starší heršpičtí vidí hlavní úkol a poslání ženy, tedy i ženy 

bohoslovecky vzdělané, v rodině. … Jsou přesvědčeni, že by 

ordinovaná žena a instalovaná za faráře sboru nemohla zastat všecky 

povinnosti sboru a v rodině, když by měla děti. Mateřská dovolená 

trvající nejméně tři měsíce, péče o dítě, popřípadě o děti, by jí často 

znemožňovala konat všecku práci ve sboru, zvláště ve sboru 

rozptýleném.“ 

Ještě další 

argument proti 

vznesl ve svém 

stanovisku 

sbor 

v Prostějově: 

„Ozvaly se 

hlasy, že ženy 

mají zpravidla 

(ne ovšem 

vždycky) slabší 

hlas a většina 

našich kostelů 

a modliteben je 

akusticky málo 

příznivá.“ 

Staršovstvo ve 

Vysokém Mýtě 

bylo pro 

ordinaci žen, 

ovšem 

s doporučením, aby se adeptky ordinace a služby farářské nevdávaly. 

Staršovstvo sboru v Sázavě bylo pro ordinaci, ovšem s nepříliš 

přejným dovětkem: „že by ženu na uprázdněné místo faráře v Sázavě 

nevolilo.“ Stanovisko novoměstského staršovstva se bez podobných 

argumentů obešlo, dalo za pravdu stanovisku teologické komise, a tak 

je celé přetiskujeme.   
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Nové senioráty II  
 

V průběhu letošního roku se objevil ještě další (třetí) návrh na 

nové uspořádání seniorátů. Dochází v něm k rozdělení (našeho) 

Horáckého seniorátu a přiřazení části jeho východních sborů (náš v to 

počítaje) k brněnskému seniorátu a sbory západnější 

k českobudějovickému (názvy jsou vzaty podle největšího města na 

jeho území). Seniorátů by mělo být deset, měly by být menší, než se 

původně plánovalo, také se z návrhu do jisté míry vytratil rys, aby 

v každém 

z nově 

vzniklých 

seniorátů 

byly krom 

slabších 

sborů i ty 

větší, 

městské, 

bohatší na 

lidi i na 

další 

zdroje. Návrh poputuje (možná po provedení drobných změn) na 

jednání dalšího synodu a poté by měl obrazit schvalovací kolečko, aby 

nakonec v roce 2027 vstoupil v platnost (detailně zpracovaný i 

odůvodněný návrh najdete na této adrese: 

https://storymaps.arcgis.com/stories/dad22bbfda4445b087da3829e1

39898e ) 

 

Ondřej Ruml 

 

 

 

 

 

 

 

https://storymaps.arcgis.com/stories/dad22bbfda4445b087da3829e139898e
https://storymaps.arcgis.com/stories/dad22bbfda4445b087da3829e139898e
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foto A. Leinweberová  
 

 
 
 

 

 

 

zve na setkání v rámci Večeru s hostem 

s historikem a katolickým knězem 
 

 

 

Prof. Tomášem Petráčkem 
 

 

 

 

KŘESŤANSTVÍ, 
HODNOTY,  

TRADICE  

V PROMĚNÁCH 

DĚJIN  
 

 

 

 

 
 
 
 

Presbyterna 
 
 

 

 
 

 

 
 

evangelického kostela v Novém Městě n. M. 
 
 
 
 
 

 
 

čtvrtek 30. listopadu 2023 v 18:00 

foto A. 

Leinweberová  
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___________________________________________________________________

Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Do příspěvků není obsahově zasahováno. 

Názory autorů příspěvků nejsou vždy totožné s názory redakce nebo Farního sboru 

ČCE v Novém Město na Moravě. Za obsah jednotlivých příspěvků odpovídají 

jejich autoři. 
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